
 

همهاستانها کمبودمعلمدر

مدیرکل دفتر آموزش دوره دوم متوسطه نظری وزارت 
آموزش و پرورش با بیان اینکه کمبود معلم در همه استان ها 
وجود دارد گفت: شهر تهران بیش ترین کمبود معلم را نسبت 
که استان های  به استان های دیگر دارد، اینطور نیست 
مناطق محروم بیشتر از سایر استان ها کمبود معلم داشته 
باشند. با توجه به افزایش تعداد دانش آموزان در حوزه 
همه  در  بنابراین  می شود،  بیشتر  کمبود  این  متوسطه 

استان ها نیاز به معلم وجود دارد. 
گفت وگو با ایسنا، به تعریفی از  کریمی بیرانوند در  نادر 
بازماندگان از تحصیل پرداخت و گفت: بعضی از دانش آموزانی 
که در رنج سنی متوسط نظری قرار دارند، دوره ابتدایی یا 
متوسطه اول را نگذرانده اند، بنابراین نمی توان گفت این 
افراد ترک تحصیل کرده در دوره نظری هستند. این افراد 
باید دوره های نگذرانده را بگذرانند تا بتوان برای آن ها 

برنامه ریزی کرد. 
وی با بیان اینکه مهم ترین کار در حوزه متوسطه، الگوی 
مدرسه تراز است که طی سه سال، تمام مدارس عادی دولتی 
ح قرار می گیرند افزود: برای مدارس  تحت پوشش این طر
عادی دولتی هم حمایت مدیریتی صورت می گیرد و هم 
اعتباراتی برای آن ها تخصیص پیدا می کند. همچنین مدارس 
اولویت دار عادی دولتی با بهترین دبیرهای سطح تهران 
آموزش هایی را می بینند و به استان ها نیز سوق داده می شود 

تا از آن ها استفاده کنند. 
کریمی درباره برنامه های این معاونت در افزایش نمرات 
معدل  افزایش  گفت:  دانش آموزان  نهایی  امتحانات 
دانش آموزان نیازمند یک فرایند و سلسله برنامه ها است، 
اینطور نیست که امروز کاری برای افزایش معدل دانش آموزان 
انجام شود و سال بعد محقق شود. نیازمند برنامه هایی از 
جمله پویش جهاد علمی برای مناطق محروم، حمایت از 
مدارس شبانه روزی، بحث توانمندسازی دبیران و... است؛ 
با کارهای انجام شده طی سال گذشته ۵۷ صدم، ارتقای نمره 

معدل دانش آموزان را نسبت به سال قبل آن داشته باشیم. 
وی با بیان اینکه امسال هم برنامه هایی را در خصوص 
توانمندسازی معلم ها، حمایت از مدارس عادی دولتی، 
نظارت بر مدارس عادی دولتی و حمایت از آن ها داشتیم 
افزود: امیدواریم این امر موجب ارتقای میانگین نمرات 

دانش آموزان شود. 
مدیرکل دفتر آموزش دوره دوم متوسطه نظری با بیان 
اینکه بودجه ای برای مدارس مناطق محروم در نظر گرفته ایم 
عنوان کرد: در خصوص مدارس تراز اعتباراتی تخصیص داده 
شده، در ماه گذشته نیز اعتباراتی برای مدارس لازم توجه ای 

که در استان ها شناسایی کرده ایم اختصاص داده ایم. 
که با معاونین  کریمی با بیان اینکه با توجه به ارتباطی 
استان گرفته شده، مدارسی که بیش ترین نیاز و کمبود را 
در کل کشور داشتند و در حاشیه شهرها و روستاها بودند به 
عنوان مدارس لازم توجه در نظر گرفته شدند و ابلاغ اعتبار هم 
داشته ایم، درباره کمبود معلم در استان ها گفت: کمبود معلم 
در همه استان ها وجود دارد، همین شهر تهران بیش ترین 
کمبود معلم را نسبت به استان های دیگر دارد، اینطور نیست 
که استان های مناطق محروم بیشتر از سایر استان ها کمبود 
معلم داشته باشند چون کمبود معلم با توجه به افزایش 
تعداد دانش آموزان در حوزه متوسطه بیشتر می شود. در 
همه استان ها نیاز به معلم وجود دارد و طی دو سال گذشته 
استخدام های خوبی صورت گرفته و تعداد زیادی جذب 

شده اند که امیدواریم تا رفع کمبود ادامه داشته باشد. 

ایرانسل
 آنتن دهی خط های ایرانسل و همراه اول میدان بنفشه 
نازی آباد خیلی ضعیف و یا کلا قطع است. از مسئولان اپراتور 
ایرانسل و همراه اول درخواست داریم که به این موضوع 

رسیدگی کنند. 
همتی از تهران

میدانمیوهوترهبار
میدان میوه وتره بار مرکزی که در حاشیه آزادگان قرار دارد، از 
نظر بهداشتی شرایط چندان مناسبی ندارد و هر کس به این 
مجموعه وارد می شود، در همان نگاه اول می تواند به این 
موضوع پی ببرد. این مساله مشکلات زیادی را برای افرادی 
که برای خرید به این میادین می آیند ایجاد کرده است. از 
مسئولان شهرداری منطقه و سازمان میادین میوه  و  تره بار 
تقاضای رسیدگی به این منطقه را داریم و انتظار داریم نظارت 

بیشتری بر مسائل بهداشتی داشته باشند. 
یک شهروند از تهران

پیشنهاد
از مسئولان مترو خط1و2 شهری تهران تقاضا داریم تعداد 
قطارها را به خصوص در خط یک در ساعات شلوغی صبح 
کنند و دقایق توقف قطارها را در ایستگاه ها  و عصر زیاد 
کمترکنند تا مسافران بدون ازدحام و فشار در سکوها با آرامش 

سوار قطار شده وبه مقصد خود برسند. 
عزتی از تهران 

آرمان ملی – شفق محمدحسینی: با وجود همه تلاش هایی 
که در دهه های گذشته، به خصوص در یک دهه اخیر برای 
گرفته است، اما  افزایش و ترغیب جوانان به ازدواج صورت 
همچنان طبق آمارها و ارقام، درصد بالایی از جوانان میل و رغبتی 
برای ازدواج نشان نمی دهند. حتی اعطای وام های ازدواج هم 
نتوانست میل جوانان را به ازدواج، افزایش دهد. این درحالی 
، سبب شده است که  است که اقتصاد نابسامان سال های اخیر

دیگر جوانان انگیزه ای برای ازدواج نداشته باشند. 
مشکلات معیشتی فراوانی که همه اقشار جامعه در سال های 
اخیر با آن دست به گریبان بودند، خانواده هایی را که ازدواج و یا 
عقد کرده بودند، را هم در شرایطی قرار داد، که برخی حتی توان 
آغاز و یا ادامه زندگی مشترک را هم نداشتند. به طوری که برخی 
از جوانانی که عقد کرده بودند، همچنان در خانه والدین خود 
ماندند، یا سال ها مجبور شدند برای اجاره خانه صبرکنند. حتی 
شاهد این مساله بودیم که برخی از این زوج های جوان، کانکس 
اجاره کردند و وسایل خود را به آنها سپردند، تا بتوانند در شرایطی 

مساعد تر، زندگی خود را آغاز کنند. 
لحاظ  از  به خصوص  ازدواج  که  سنگینی  مسئولیت های 
اقتصادی بر دوش مرد خانواده می گذارد، آنقدر وزنش در 
سال های اخیر سنگین شد، که از تمایل مردان به زندگی مشترک 
کم کرد. حتی با وجودی که در بسیاری از خانواده ها، زنان هم برای 
تامین هزینه های زندگی پابه پای مردان کار کردند، همچنان در 
تامین هزینه های روزانه خود دچار مشکل هستند. این مساله 
باتوجه به افزایش سرسام آور هزینه اجاره های مسکن، سبب 
شد که آمار ازدواج به مقدار قابل توجهی در ایران کاهش یابد. به 
گونه ای که اغلب دهه شصتی ها که در دهه چهارم زندگی خود به 
سرمی برند، نه توان اقتصادی اش را دارند و نه انگیزه ای برای شروع 
زندگی مشترک دارند.  دولت با اعطای وام ازدواج به جوانان، سعی 
در ایجاد رغبت به ازدواج کرد. اما همین مساله هم سبب شد 
تا برخی برای دریافت این وام، تن به ازدواجی صوری دهند. به 
طوری که حالا علیرضا رحیمی، معاون امور جوانان وزارت ورزش 
و جوانان نیز نسبت به ازدواج های صوری برای دریافت وام، 

هشدار داده است. 
، مبلغ وام ازدواج نیست، زیرا این  هرچند مساله جوان امروز
گر در تامین بخش ناچیزی از هزینه های ازدواج مفید  مبلغ حتی ا
باشد، همچنان نمی تواند به عنوان پشتوانه ای برای ادامه زندگی 
تلقی شود. در جامعه ای که از بیکاری قابل توجهی رنج می برد، 
گر از بخت خوش، بتواند کاری بادرآمد متوسط هم  یک جوان ا
پیدا کند، باز در تامین هزینه های شخصی خود هم دچار مشکل 
خواهد بود، حالا دیگر چه رسد به اینکه بخواهد زندگی یک نفر 
ک دونفر  دیگر را هم تامین کند. فقط هزینه های خورد و خورا
گر مجرد  گر حساب کند، به این نتیجه می رسد که ا در یک ماه را ا
بماند، دردسرش کمتر است. از زنی که با امید و آرزو تن به ازدواج 
داده است، هم نمی شود انتظار داشت که با هر شرایطی کنار 
بیاید. علیرضا رحیمی، معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان، 
نیز با اشاره به برخی از آسیب های وام ازدواج، به مهر گفت: شکل 
فعلی وام ازدواج را قطعاً مطلوب نمی بینم و باید به نحو مطلوب 
تغییر کند. در جاهای مختلف بعضاً اتفاق می افتد که دختر 12، 
1۳ ساله به شکل صوری ازدواج می کند، یا کودک همسری اتفاق 
می افتد فقط برای اینکه بتوانند وام بگیرند. به نظر من کمک 
مستقیم به شکل وام ازدواج با وجود اینکه قانون است اما مطلوب 

نیست. به جای این باید به جوانان شغل بدهیم به جایی برسیم 
که بگوییم هر کسی که ازدواج می کند شغلش را ما ایجاد می کنیم. 

   شیوه های سنتی معرفی جوانان
، افرادی در  در دوره های قبل تر و در شیوه های سنتی تر
خانواده ها بودند، که جوانان را به هم معرفی می کردند. یعنی 
برخی زنان و یا مردان، دفتری داشتند که مشخصات جوانان به 
اصطلاح دم بخت را می گرفتند و یادداشت می کردند و این افراد را 
به هم معرفی می کردند. این مساله شاید تا همین چندسال قبل 
هم اتفاق می افتاد. خانمی که خودش تا چندسال قبل جوانان 
را به هم معرفی می کرد، دراین باره به »آرمان ملی« گفت: من تا 
چندسال قبل با پرس و جو در اطراف و میان آشنایان، جوانان را به 
هم معرفی می کردم. به این صورت که ابتدا مشخصات خود فرد را 
می گرفتم و همچنین مشخصات همسر ایده آل از نظرش را و هردو 
را در دفتری می نوشتم و با دیدن جوانانی مناسب هم، شماره شان 
گر شرایط را مناسب دیدند،  را می دادم تا ابتدا با هم آشنا شوند و ا
ازدواج کنند. هرچند در این میان بودند برخی جوانانی که تنها با 
هم آشنا می شدند و دوستی را به ازدواج ترجیح می دادند، اما در 
سال های اخیر، دیگر آن میل و رغبت گذشته برای ازدواج وجود 
ندارد. من حتی دختر جوان خودم هم بعد از چند سال عقد، از 
همسرش جدا شد. دیگر معیارهای ازدواج به سادگی گذشته 
نیست و با این وضعیت اقتصادی که روز به روز هم بدتر می شود 
، جوانان تن به ازدواج نمی دهند. خلاصه اینکه من هم دفترم را 

جمع کردم!
شاید سایت های همسریابی هم به نوعی ادامه همان معرفی 
کردن های سنتی برای ازدواج در گذشته باشد، هرچند در همین 
سایت ها هم هستند افرادی که تنها به آشنایی و ارتباط با جنس 
کتفا می کنند و تن به ازدواج نمی دهند. به طوری که گاه  مخالف ا
در خبرها شاهد آن بودیم که از زنان سوءاستفاده هایی صورت 
می گرفت، با این عنوان که قصد فرد ازدواج بوده، اما در نهایت 
مشخص شده است، که هدفش سوءاستفاده جنسی از زنان 
بوده است. اینکه سایت های همسریابی تا چه حد می تواند در 
افزایش ازدواج اثرگذار باشد، مساله ای است که نمی توان به آن 

پاسخ روشنی داد، اما در گفت وگو با جوانانی که در سن ازدواج قرار 
دارند، و افرادی که حالا حتی با بالارفتن سنشان، همچنان میلی 
به ازدواج ندارند، این است که مشکلات اقتصادی آنقدر پررنگ 
است، که مساله یافتن همسر مناسب، در گزینه های بعدی قرار 

گرفته است. 
   مجوز فعالیت ۲۰۵ سایت همسریابی

در همین راستا، علیرضا رحیمی، معاون امور جوانان وزارت 
ورزش و جوانان گفت: در حال حاضر به 2۰۵ مرکز همسریابی مجوز 
داده ایم و نظارت ها بر آن انجام می شود و هر گونه مشکلی داشته 

باشند، پاسخگو هستیم. 
»علیرضا رحیمی« معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان در 
خصوص رویکرد این معاونت به فعالیت سایت های همسریابی 
گفت: یک گروه کارشناسی را با هدف بررسی میزان موفقیت این 
سایت های همسرگزینی تشکیل داده ایم و در حال ارزیابی هستیم 
کز و سایت های همسریابی  تا مشخص شود، چه تعداد از این مرا
به افزایش ازدواج جوانان کمک می کنند. بسیاری از این پایگاه ها 
بسیار موفق هستند و چند نمونه از آن را شخصا مشاهده کرده ام 
که فعالیت بسیار خوبی دارند، اما در برخی موارد هم چندان موثر 

عمل نکردند و خروجی خاصی در بر نداشته اند. 
معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان ادامه داد: همچنین 
گسترش فضای مجازی یک فرصت است و باید از آن استفاده 
شود. از طرف دیگر این سایت های همسریابی می تواند آسیب ها و 
تهدید هایی را در پی داشته باشد و باید تلاش کنیم این تهدیدات 
را کمتر کنیم و طرح را به شکل مطلوبی پیش ببریم.  رحیمی خاطر 
نشان کرد: در حال حاضر به 2۰۵ مرکز همسریابی مجوز داده ایم 
و نظارت ها بر آنها انجام می شود و هر گونه مشکلی داشته باشند 
پاسخگو هستیم. نیروی انتظامی و پلیس فتا باید مانع از فعالیت 
سایت های همسریابی شود که فاقد مجوز هستند، اما به شکل 
کز همسریابی یک قانون است  قانونی فعالیت می کنند. فعالیت مرا
و مکلف هستیم آن را اجرا کنیم اما شاید بتوان این طرح را به شکل 
پیشرفته تری عملیاتی کنیم و در این راستا استفاده از ظرفیت 

شبکه های اجتماعی داخلی می تواند مطلوب باشد. 
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اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از مشکلات پیرامون ازدواج جوانان

مشکلات اقتصادی؛ عامل بی میلی جوانان به ازدواج

وضعیتهواهمچناننارنجی
شاخص کیفیت هوا در حال حاضر بر روی 
عدد 11۸ قرار گرفته و هوای تهران در وضعیت 
نارنجی و برای گروه های حساس جامعه آلوده 
است. بر اساس اعلام شرکت کنترل کیفیت 
کیفیت هوا در حال  هوای تهران، شاخص 
حاضر بر روی عدد 11۸ قرار گرفته و هوای تهران 
در وضعیت نارنجی و برای گروه های حساس 
جامعه آلوده است. همچنین طی 2۴ ساعت 
گذشته، شاخص کیفیت هوا بر روی عدد 11۴ 
بوده و هوای تهران در وضعیت نارنجی و آلوده 

برای گروه های حساس جامعه بود. 

استعفایمدیر
آموزشوپرورشکرمان

حامل  اتوبوس  گونی  واژ حادثه  از  پس 
فرزانگان  دبیرستان  اردوی  دانش آموزان 
خ داد، مدیر  کرمان که شامگاه 1۸بهمن ماه ر
آموزش و پرورش ناحیه دو کرمان از مقام خود 
کناره گیری کرد. رضا رضایی مدیرکل آموزش 
کرمان صبح 2۴بهمن ماه  و پرورش استان 
با اعلام این خبر و ابراز همدردی با خانواده 
کرد: با  کید  جانباختگان این حادثه تلخ تا
آسیب  دانش آموزان  حقوق  و  حق  جدیت 
دیده در این سانحه دلخراش را از طریق مراجع 
قانونی پیگیری می کنیم. وی استعفای مدیر 
آموزش و پرورش ناحیه دو کرمان را که با آن 
موافقت شده، داوطلبانه توصیف کرد و افزود: 
این اقدام به دلیل قصور و تخلف احتمالی 
کارکنان تحت مدیریت او انجام گرفته است. 
رضایی از معرفی مدیر مدرسه، سرپرست اردو 
و کارشناس مسئول اردوهای آموزش و پرورش 
ناحیه دو کرمان به هیات بدوی رسیدگی به 
تخلفات اداری کارکنان آموزش و پرورش استان 
برای بررسی جوانب مختلف این سانحه از 
طریق مراجع قانونی خبر داد. به گزارش ایسنا، 
گونی اتوبوس دانش آموزان دختر پایه  در پی واژ
دوازدهم دبیرستان فرزانگان کرمان، ۶ نفر از 
جمله چهار دانش آموز جان باختند و ۳۵ نفر 

مصدوم شدند. 

دارد تراموایکیدوماهکار
شهردار تهران با بیان اینکه تراموا یکی دو ماه 
کار دارد تا تست هایش انجام شود بعد تبدیل 
گنه شود، گفت: به هر حال امیدوارم  به ۴ وا
برای سال آینده بتوانیم این ها را در خدمت 
کانی  شهر قرار دهیم.  به گزارش ایلنا، علیرضا زا
شهردار تهران در رابطه با تراموا گفت: دو رام 
تراموا در واقع الان فعال شده و تست آن را 
از شب 22بهمن شروع کردیم. دیشب هم 
تا میدان آزادی این تست را انجام دادیم. 
شهردار تهران با بیان اینکه یکی دو ماه کار 
دارد تا تست هایش انجام شود بعد تبدیل 
گنه هست  گنه شود، گفت: الان سه وا به ۴ وا
گنه شود و بعد انشا...  که باید تبدیل به ۴ وا
زیرساختش زمینه  مهیا شود. چون این ها 
سیگنالینگ و پیوستگی خطوط دارند به هر 
حال امیدوارم برای سال آینده بتوانیم این ها 
کانی گفت:  را در خدمت شهر قرار دهیم. زا
موضوع این است که بعد از قرارداد گفتند 
از چهار ماه بعد شروع می کنند رام های آن 
گنه  راتحویل دادن و کلا سی و دو رام چهار وا
در این خط فعال می شود به عنوان کف و تا 

شصت و دو رام افزایش پیدا می کند. 

تجارتغیرقانونیموادمخدر
فضایمجازی در

کید  دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر با تأ
بر اینکه نوع کشت، برداشت، فروش و قاچاق 
و... روز به روز در حال پیچیدن شدن است، 
هشدار داد: در فضای مجازی امروز شاهد 
تجارت غیرقانونی مواد مخدر هستیم. به 
گزارش ایسنا، سردار حسین ذوالفقاری در 
اعتیاد  دانش  کنگره  هفدهمین  افتتاحیه 
موضوع  که  می کردیم  تصور  زمانی  گفت: 
مواد مخدر را در دهه ۶۰، باید طی 2_۳ سال 
تمام کنیم، با گذشت زمان متوجه شدیم که 
پیچیدگی این موضوع فقط بحث قاچاق و 
کشت و مصرف نیست، بلکه پیچیدگی های 
زیادی دارد. ذوالفقاری در ادامه به تولید 
روز افزون مواد مخدر اشاره کرد و گفت: طی 
گذشته، بر اساس اعلام سازمان  یک سال 
ملل متحد 2۴ درصد افزایش اعتیاد در دنیا 
را شاهدیم و تولید برخی از روانگردان های 
جدید موضوعاتی است که با آن درگیریم. وی 
کید بر اینکه نوع کشت، برداشت، فروش  با تأ
و قاچاق و... روز به روز در حال پیچیده شدن 
است، تصریح کرد: در فضای مجازی امروز 
شاهد تجارت غیرقانونی مواد مخدر هستیم. 
در این راستا، با در نظر گرفتن این مولفه ها، 
به دنبال این هستیم که ببینیم چه کردیم و 
چه نتایجی گرفتیم و چه کار می توانیم انجام 
دهیم؟ به نظر استفاده از تجارب داخلی و 

جهانی یک اصل برای ماست. 

بر اثر حوادث رانندگی سالیانه هزاران 
نفر از شهروندان ایرانی جان خود را در 
گر  کشور از دست می دهند. ا جاده های 
نگاهی به آمار قربانیان حوادث رانندگی در 
سال 1۴۰1 و 1۴۰2 بیندازیم، متوجه خواهیم 
شد که تنها در مدت زمان ۳ سال بیش از ۵۴ 

هزار نفر در سوانح رانندگی جانباخته اند. 
گزارش پزشک  گزارش ایسنا، طبق  به 
قانونی، تلفات حوادث رانندگی در سال 
1۴۰1، حدود 1۹ هزار و ۴۹۰ نفر و در سال 
1۴۰2 حدود 2۰ هزار و ۴۵ نفر بوده است. 
نفرات  تعداد  جاری،  سال  ماهه   ۹ در 
جانباخته بر اثر تصادفات 1۴ هزار و ۹۴۵ 
نفر اعلام شده که این آمار ۹ ماهه سال 
جاری، نزدیکی می کند با آمار تلفات حوادث 
رانندگی یک سال تمام در سال 1۳۹۵ که 
1۵هزار و ۹۳2 نفر بر اثر تصادفات کشته 

شده اند.
تلفاتی که در جاده ها به دلایل مختلف 
خودروها،  نامطلوب  کیفیت  جمله  از 
فرسودگی و قدیمی بودن آنها، جاده ها و 
که به آن در ادامه خواهیم  دیگر عوامل 
پرداخت، نزدیکی می کند با تعداد نفراتی 
که در حوادث طبیعی زلزله جان خودشان 
را از دست دادند. در زلزله بم سال 1۳۸2 
، زلزله رودبار و منجیل در  حدود ۳۴ هزار نفر
سال 1۳۶۹، حدود ۳۵ هزار نفر و زلزله طبس 
در سال 1۳۵۷ حدود 2۰ هزار نفر کشته به 

همراه داشت. 
قربانیان  با  حالی  در  تصادفات  آمار 
زلزله های مرگبار در کشور برابری می کند که 
زلزله به عنوان بلای طبیعی قابل پیشگیری 
نیست. هر چند می توان خسارت آن را 
کاهش داد؛ اما تصادفات و سوانح جاده ای 
با آموزش و اقدامات کنترلی و حتی قضائی 
قابل پیشگیری است. به عبارتی نمی توان 
جلوی حوادث طبیعی را گرفت، اما برای 
حوادث رانندگی می شود تدابیر پیشگیرانه 
ک  و موثر را در نظر گرفت تا این آمار وحشتنا
را کاهشی کرد. مطابق با آمار سال 1۴۰2، ایران 
هر سال به اندازه تلفات جانی زلزله طبس 
و هر 1.۵ سال به اندازه زلزله های بم یا 

رودبار و منجیل در تصادفات رانندگی کشته 
می دهد. هرکس که به جان های از دست 
رفته و خانواده های داغدار آنان بیندیشد 
حتما تایید می کند که این عدد به خودیِ 
خود بسیار زیاد است و باید برای جلوگیری از 
مرگ تک تکِ آنان برنامه ریخت و تلاش کرد. 
همان طور که گفته شد، در سال 1۴۰2، 
بیش از 2۰ هزار نفر در حوادث رانندگی جان 
ک،  خود را از دست دادند. از این آمار ترسنا
1۵ هزار و ۸۵۴ نفر مرد و ۴ هزار و 1۹1 نفر زن 
بودند. در این سال ۳۹1 هزار و ۶۹ نفر نیز در 
کز پزشکی  تصادفات مصدوم شدند و به مرا
کردند. تعداد مصدومان  قانونی مراجعه 
تصادفات سال 1۴۰2 نیز نسبت به سال قبل 

از آن)1۴۰1(، ۵.۹ درصد بیشتر بود. 
طبق بررسی آمارهای مربوط به حوادث 
کشته های  تعداد   ،۹۰ دهه  در  رانندگی 
تصادفات از سال 1۳۹1، به کمتر از 2۰ هزار 
نفر و در برخی موارد به 1۵ هزار کشته در سال 
رسیده بود. اما متاسفانه در سال1۴۰2 با ثبت 
2۰ هزار و ۴۵ کشته در حوادث رانندگی، پس از 
گذشت 11 سال آمار تلفات تصادفات، مجدد 
از مرز 2۰ هزار نفر عبور کرد. این درحالی است 
که از سال 1۳۹1 تا پایان 1۴۰1 آمار کشته های 

تصادفات همواره کمتر از 2۰ هزار نفر بود. 
، تلفات سالیانه سوانح    ۲۰ هزار نفر

رانندگی 
سردار تیمور حسینی رئیس پلیس راهور 
فراجا، در آبان سال جاری به مناسبت روز 
جهانی یادواره قربانیان حوادث رانندگی 
گفت: سالانه حدود 2۰ هزار نفر در سوانح 
رانندگی در ایران جان خود را از دست 
می دهند. بالغ بر ۳۹1 هزار نفر دیگر نیز 
دچار مصدومیت های شدید می شوند. این 
آمار نه تنها از نظر انسانی فاجعه بار است، 
بلکه از لحاظ اقتصادی و اجتماعی نیز آثار 
جبران ناپذیری به همراه دارد. بررسی ها 
متعددی از  عوامل  که  می دهد  نشان 
جمله تخلفات رانندگی، وضعیت نامناسب 
جاده ها، نقص فنی خودروها و حتی شرایط 
اجتماعی و اقتصادی می توانند در بروز این 

حوادث نقش داشته باشند. 

که  کرد  رئیس پلیس راهور فراجا بیان 
در هر شبانه روز 2 میلیون و 1۰۰ تردد در 
جاده های کشور اتفاق می افتد که با توجه 
به این میزان ترددهای بسیار، نیازمند تغییر 
رویکرد برای نظارت بر ترافیک جاده ها 
هستیم و حدود ۷۰ درصد جانباختگان 
جاده های  تصادفات  از  ناشی  تصادف، 

کشور است. 
کید بر اهمیت ایمنی خودروها  وی با تأ
در کاهش تلفات جاده ای، گفت: یکی از 
انتظارات ما، استحکام بدنه خودروهاست. 
استحکام بدنه خودروها باید بالا برود. 
نبود استحکام کافی در بدنه خودروهای 
داخلی، نه تنها ایمنی سرنشینان را به خطر 
می اندازد، بلکه در هنگام وقوع تصادفات، 
پیامدهای جبران ناپذیری به همراه دارد. 
که می توانستند با  بسیاری از تصادفاتی 
خسارات کمتر خاتمه یابند، به دلیل ضعف 
در ایمنی خودروها، به حوادث تلخ و جان  
بارها  باختن سرنشینان منجر شده اند. 
با بهبود  تا  از خودروسازان خواسته ایم 
استانداردهای ایمنی و استحکام خودروها، 
در راستای حفظ جان مردم گام بردارند؛ اما 
متأسفانه شاهد اقدام مؤثری در این زمینه 

نبوده ایم. 
حاشیه  در  فراجا  راهور  پلیس  رئیس 
مراسم تودیع و معارفه رئیس پلیس راه، 
در دی ماه سال جاری نیز بیان کرده بود 
برای  که  محدودیت هایی  دلیل  به  که 
واردات خودرو قائل شدند امروز شاهد 
کیفیت و  که خودروهای با  این هستیم 
مناسب وارد نمی شوند. این قید و بندهای 
اضافی را برای واردات برداریم تا خودروهای 
خوب و با کیفیت وارد شوند. اینطور نباشد 
پایینی  استانداردهای  که  خودروهایی 
دارند فقط وارد ایران شود. پیگیری برای 
برطرف کردن الباقی نقاط حادثه خیز که 
۴۰۰۰ مورد در سطح جاده های ایران است 
هم از کارهای مهم رئیس پلیس راه است. 
موضوع نقاط حادثه خیز در جاده ها جزو 
گر کارشناسان  مطالبات جدی ماست و ا
تصادف تشخیص دهند ایراد در راه، در آن 

سانحه اثر گذاشته، سهم تقصیر برای آن 
دستگاه در نظر گرفته می شود. 

  اصلاح قوانین 
سردار حسینی همچنین در خصوص 
بر  آن  تأثیر  و  خ جریمه ها  نر تغییرات در 
کاهش تصادفات نیز اظهار کرد: با وجود 
افزایش نرخ جریمه ها، هیچ تغییر محسوس 
و قابل توجهی در کاهش تصادفات مشاهده 
نکرده ایم. این امر نشان می دهد که صرفاً 
تنهایی  به  جریمه ها  خ  نر در  تغییرات 
نمی تواند باعث کاهش حوادث ترافیکی 
شود و برای این منظور باید مجموعه ای 
از اقدامات فرهنگی، آموزشی، نظارتی و 
گرفته  کار  زیرساختی به طور همزمان به 
شود. برای بهبود وضعیت ترافیک و کاهش 
همه توان  باید  مالی،  و  انسانی  تلفات 
کشور در جهت انجام اقدامات عملی و 

پایدار در این حوزه متمرکز شود. 
ارائه  ضمن  انتظامی  مقام  این 
راهکارهایی از جمله ارتقای ایمنی خودرو، 
اقدامات فرهنگی و آموزشی، توجه ویژه به 
ایمنی راه افزوده بود که ما از وزارت صمت 
که به  و سازمان استاندارد انتظار داریم 
منظور کاهش تلفات، اقدامات جدی در 
انجام  خودروها  ایمنی  ارتقای  راستای 
از  رانندگان  رفتار  و  نگرش  تغییر  دهند. 
طریق برنامه های آموزشی و تبلیغاتی باید 
که  گیرد. تنها در صورتی  در اولویت قرار 
فرهنگ رعایت قوانین در جامعه نهادینه 
شود، می توان امیدوار به کاهش حوادث 
کیفیت  ارتقای  و  بهسازی  بود.  رانندگی 
جاده ها، به ویژه در مناطق کوهستانی و 
پرتردد، باید مورد توجه ویژه قرار گیرد. این 
امر نیازمند تخصیص بودجه های مناسب 
و هماهنگی با وزارت راه و شهرسازی است. 
برخورد با کوتاهی ها و ترک فعل هایی که 
منجر به حوادث رانندگی و از دست رفتن 
جان انسان ها می شود، امری ضروری است 
گر در این زمینه سازمان های نظارتی  و ا
به وظایف خود به طور دقیق عمل کنند، 
می توان از بسیاری از بحران ها پیشگیری 

کرد. 

5۴هزارفوتیتصادفاتتنهادر۳سال


